

الرقابة الإدارية على منظمات المجتمع المدني طريقاً لتحقيق التنمية المستدامة في المملكة العربية السعودية

(دراسة وصفية تحليلية)

إعداد الطالبة: عزة محمد الغامدي

إشراف الدكتور: رجب محمد السيد

انتهجت المملكة العربية السعودية نهجاً تشاركياً بين مؤسسات القطاع العام والخاص والقطاع غير الربحي، باعتبار الأخيرة صورة حديثة للعمل الخيري المتجذر في المجتمع السعودي، وقد تناولت الدراسة موضوع الرقابة الإدارية على منظمات المجتمع المدني ودورها في تحقيق التنمية المستدامة، واستخدمت الدراسة المنهج الوصفي التحليلي، وقد طرحت الدراسة تساؤلاً رئيساً: ماهي الرقابة الإدارية على منظمات المجتمع المدني السعودي؟ وتهدف الدراسة إلى التعرف على منظمات المجتمع المدني بشكل عام، والمجتمع المدني السعودي بشكل خاص، والتعرض بشيء من التفصيل لحدود الرقابة الإدارية على إحدى أهم المنظمات وأوسعها انتشاراً وهي الجمعيات الأهلية، وانعكاسات تلك العلاقة على فرصة تحقيق التنمية المستدامة في السعودية.

وتوصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج كان من أهمها:

1. اهتمام الدولة – أيدها الله – بالقطاع غير الربحي والتزامها بتطويره وسن القوانين التي تحد من توسيع أثره التنموي .

2. تخضع الجمعيات والمؤسسات الأهلية لرقابة إدارية من قبل وزارة العمل والتنمية الاجتماعية وإشراف فني من قبل الجهات الحكومية التي يدخل نشاط المنظمة ضمن اختصاصها.

وقدمت الدراسة العديد من التوصيات، منها:

1. تأسيس هيئة عليا مستقلة تكون مظلة لكافة منظمات المجتمع المدني في السعودية، وتوحيد الرقابة الإدارية والمالية والفنية في جهة واحدة.

2. انشاء جهاز إداري يعمل كحلقة وصل بين المتطوعين والجهات الراغبة في التعاون معهم، مما سيسهم في الارتقاء بالعمل التطوعي.

3. تسهيل إجراءات تأسيس الجمعيات الأهلية.

The Administrative Control over Civil Society Organizations for Achieve Sustainable
Development: Saudi Arabia

Prepared by: Azza Mohammed Al-Ghamdi

Supervised by: Dr. Rajab Mohammed El Sayed

Abstract

The Kingdom of Saudi Arabia has taken a participatory approach between public and private sector institutions and the non-profit sector, as the latter is a recent mean of philanthropy rooted in Saudi society. The study addressed the administrative control over the civilized society's organizations and its role in achieving a sustainable development, it also used the descriptive analytical method, the study also proposed a major question: What are the administrative control over Saudi civil society organizations? As it aims to identify civil society organizations in general, and Saudi civil society in particular, and to expose in some detail the limits of administrative control to one of the most important and most widespread organizations which are civil societies, and the implications of that relationship for the opportunity to achieve sustainable development in Saudi Arabia.

The study concluded to many results among of which:

- 1.The interest of the state - may Allah support it - in the non-profit sector and its commitment to its development and enactment of laws that limit the expansion of its development impact.
- 2.Associations and private institutions are subject to administrative control by the Ministry of Labor and Social Development and technical supervision by government agencies to which the organization's activity falls within its competence.

It also proposed many recommendations among of which are:

- 1.Establishing an independent supreme body to serve as an umbrella for all civil society organizations in Saudi Arabia, and to unify administrative, financial and technical oversight in one entity.
- 2.Establishing an administrative body that works as a link between the volunteers and those wishing to cooperate with them, which will contribute to advancing the volunteer work.
- 3.To facilitate the foundation of national association' procedures